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سرویس سیاســی - بــا اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی و مشمول شدن دهک 
اول تا هفتم کم درآمد، ۸۰ درصد مردم ایران 
مشمول طرح کالابرگ الکترونیکی شدند و 
به زودی با پیوســتن دو دهک هشتم و نهم 
زنجیره طرح کامل تر شده و خانوارها علاوه 
بر امکان خرید ۱۱ قلم کالای اساسی به نرخ 
سال قبل، از یارانه تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی 

بهره مند خواهند شد.
اواخــر مهرماه امســال ســیدصولت 
مرتضوی ـ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از پیوســتن دهک های هشتم و نهم به طرح 
کالابرگ الکترونیکی خبــر داد و گفت: در 
حال حاضر دهک های ششــم و هفتم را به 
طرح اضافه کردیم و به تدریج باقی دهک ها 

را هم اضافه می کنیم.
وی همچنیــن احتمــال جابه جایــی 

دهک هــا را تایید کرد و گفــت: امکان دارد 
بعضی دهک ها که دهک های بالاتر هســتند 
به دهک هــای پایین تر بروند و بعضی دیگر 
که دهک های پایین تر هستند به دهک هایی 

بالاتر ارتقاء یابند.
گام نخســت مرحلــه جدیــد طرح 
کالابرگ الکترونیکی از ۱۳ خردادماه امسال 
برای خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی به اجرا 
درآمد و ســپس به شــکل تدریجی به سایر 

دهک های اول تا سوم تعمیم داده شد.
به موجــب طرح  کالابرگ الکترونیکی 
امکان خرید ۱۱ قلم کالای اساســی ازقبیل 
گوشــت منجمد،روغن مایع،برنج ایرانی، 
پینر، شیر و ماست کم چرب،حبوبات، مرغ، 
تخم مرغ،ماکارونی و قند و شکر فراهم شده 
و مشمولان این طرح در صورت اختصاص 

۵۰ درصــد اعتبار یارانه خــود به خرید ۱۱ 
قلم کالای پیش بینی شده از شارژ ۱۲۰ هزار 

تومان یارانه تشویقی بهره مند خواهند شد.
از دوم شهریور ماه امسال اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی به پنج دهک تســری 
یافت و دو دهک ۴ و ۵ نیز مشــمول اجرای 
این طرح شــدند تا اینکه مرحله جدید طرح 
کالابرگ الکترونیکی با پیوستن دو دهک ۶ و 
۷ از روز شنبه ۲۲ مهرماه آغاز شد و بنا به گفته 
مسئولان وزارت رفاه اجرای طرح با استقبال 

بیش از ۱۲ میلیون نفری مواجه شده است.

دهک های ۹ و ۱۰ منتظر باشند...
در حال حاضر دهک های اول تا سوم، 
۴۰۰ هــزار تومان یارانه دریافت می کنند که 
با احتســاب اعتبار مــازاد ۱۲۰ هزار تومان 
ماهانه به ازای هر نفر ۵۲۰ هزار تومان یارانه 
تعلــق می گیرد اما دهک های چهارم تا هفتم 

بــه ازای هر نفر از یارانــه ۳۰۰ هزار تومانی 
برخوردارند که با احتساب شارژ ۱۲۰ هزار 
تومانی،  مبلغ ۴۲۰ هزار تومان به عنوان یارانه 
تشــویقی در هر ماه به حســاب سرپرست 

خانوار واریز می شود.
با پیوســتن دهک هــای ۶ و ۷، جامعه 
تحــت پوشــش این طرح که پیــش از این 
۴۱ میلیون نفر بود به ۶۱ میلیون نفر رســید 
و ۸۰ درصد مردم مشــمول طرح کالابرگ 
الکترونیکــی شدند.خوشــبختانه امــکان 
خریــد اینترنتی با کالابرگ نیز فراهم شــده 
و آنطور کــه معاون رفاه وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی گفته مردم می توانند خرید 
اینترنتی خود را از فروشگاه های اینترنتی که 
به وزارت تعاون متصل هســتند و به زودی 

اعلام خواهند شد، انجام دهند.
هــم اکنــون دسترســی مــردم بــه 

اســنپ مارکت برای ثبت خریــد اینترنتی 
تســهیل شــده و خانوارهــا می تواننــد 
صرفنظــر از خرید اینترنتی، از طریق کارت 
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اعتباری خود را انجام دهند.  
طرح کالابرگ الکترونیکی ابتکار عمل 
دولت سیزدهم اســت که با هدف حمایت 
از اقشــار کم درآمد و حفظ سلامت غذایی 
خانــوار به دنبــال حــذف ارز ترجیحی و 
جلوگیری از تاثیر آن بر ســفره مردم و مقابله 
با تورم به اجرا درآمده است. در حال حاضر 
۱۴۵ هزار فروشــگاه و ســوپرمارکت و ۱۰ 
فروشــگاه زنجیره ای با ۱۲ هزار شــعبه به 
طرح کالابرگ الکترونیکی متصل شده اند و 
پیوســتن ۴۰۰ تعاونی مصرف روستایی در 

شهر و روستا نیز کلید خورده است.

دهک های ۸ و ۹ منتظر باشند...

سرویس سیاسی - دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین گفت: با محاسبات 
شخصی و به اصرار دوستان و همچنین 
برای افزایش نرخ مشــارکت داوطلب 
انتخابات دوازدهمیــن دوره مجلس 
شورای اسلامی شدم و مشارکت بالا را 

مهمتر از انتخاب خودم می دانم.  
نشســت ماهیانه جامعه اسلامی 
مهندسین با سخنرانی حجت الاسلام 
مصطفی پورمحمدی دبیر عالی جامعه 
روحانیت مبارز کشــور و محمدرضا 
باهنر دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 

و رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری برگزار شد.
باهنر در آغاز این جلســه با اشاره جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه 
مــردم مظلوم و بی دفاع غزه، گفت: عملیات طوفان الاقصی باعث غرور و افتخار 
مســلمانان است چون ســاختار پرادعای صهیونیست ها در حوزه امنیت را به هم 

ریخت و ضربات سنگینی به وجهه دروغین این رژیم وارد کرد.
دبیر کل جامعه اســلامی مهندســین اضافه کرد: جنگ غزه باعث شــده که 
صهیونیست ها بر ظلم خودشان بیفزایند و رسوا شوند این اقدامات به معنای واقعی 
آپارتاید اســت امروز تنها نقطه ای در جهان که رژیم آپارتاید حکومت می کند در 

سرزمین های اشغالی است که انها حق حیات برای هیچ کس قائل نیستند.
باهنر افزود: هر روز که از عمر پلید صهیونیســت ها می گذرد عمق واقعی 
خباثت این رژیم بیشتر آشکار می شود چون در جریان بمباران اخیر در غزه هزاران 

کودک بی گناه را کشتند و ذات پلید خود را برای جهانیان به نمایش گذاشتند.
وی اضافــه کرد: بایدن جنایتکار هم دلخوشــی از دولــت نتانیاهو ندارد و 

امیدواریم که این غده سرطانی هرچه زودتر نابود شود.
رییــس جبهه پیروان خط امام)ره( و رهبری با اشــاره به مواضع ایران برای 
برگزاری رفراندوم در فلسطین گفت: امیدواریم این بیداری در جهان اسلام شکل 
بگیرد و به زودی شاهد سقوط رژیم منحوس صهیونیستی باشیم و قطعا جهان بدون 

رژیم صهیونیستی دنیای بهتری خواهد بود.
باهنر با اشــاره به برگزاری انتخابات مجلس شــورای اسلامی و خبرگان در 
اســفند ماه سال جاری اظهار داشت: رهبر انقلاب بر سلامت، رقابت و مشارکت 
در این دوره تاکید دارند مشارکت در این دوره برای ما بسیار مهم است و بالارفتن 
مشارکت مهمتر از نوع انتخاب است حتی می توان گفت مشارکت بالا از انتخاب 
اصلح هم مهمتر اســت و همه ما موظف هســتیم که تلاش کنیم تا این افزایش 
مشــارکت اتفاق بیفتد.این فعال اصولگرا در مود نام نویسی خود برای حضور در 
انتخابات دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: با محاسبات 
شخصی خودم، اصرار دوستان و افزایش مشارکت در این دوره حاضر شدم و اگر 
قرار باشــد در حوزه انتخابیه تهران با نرخ مشارکت پایین اول شوم برایم مطلوب 

نیست اما مشارکت بالا را مهمتر از انتخاب خودم می دانم.
باهنر اضافه کرد: همه نهادها و جریانات سیاسی باید تلاش کنند تا مشارکت 
اوج بگیرد و از ۵۵ درصد عبور کند البته اگر مشــارکت بالا رود و افراد اصلح هم 

انتخاب شوند این مطالبه بحق رهبری و مطلوب ماست.
رییس جبهه پیروان خط امام)ره( و رهبری با اشاره به ۱۳ آبان سالروز تسخیر 
لانه جاسوسی گفت: این روز مختص به مبارزه با امریکاست که امروز جنگ غزه را 
مدیریت می کند. این کشتار به گردن آمریکاست. این نذر »مرگ بر آمریکا« را ادامه 

دهید تا چهره پلید استکبار همچون گذشته رسوا شود.

سرویس سیاسی - یــک نماینده 
ادوار مجلس مــی گوید: قانون جدید 
انتخابات، قانــونِ ضعیف و عجله ای 
است. تازه شــانس آوردیم این بحث 
تناســبی شدن حذف شد، و الا وزارت 
کشور چطور می خواست آن را عملیاتی 

کند.
منصور حقیقت پور، نماینده ادوار 
مجلس، با اشاره به اصلاح قانون جدید 
انتخابات گفت: مــن با آقای وحیدی 
وزیر کشور، در این مورد صحبت کردم 
و دو موضوع را مطرح کردم، یکی بحث 
حساب بانکی و دیگری در مورد ارائه کتبی پنج سال سوابق خدمتی. این موارد از 
ضعف قانونی جدید انتخابات است که تصویب شده است. آقای وحیدی گفتند 
در قانون مصوب مجلس این نکته ها آمده و وزارت کشور باید قانون را اجرا کند.

وی ادامه داد: یعنی وزارت کشور هم شاید مایل به این نبود که کاندیدا با کلی 
دوندگی اداری برود و سابقه خدمتی خود را از مرکزی که در آن خدمت کرده پیدا 
کند و بیاورد و بعد هم شــماره حســاب بدهد و به وزارت کشور بگوید دریافتی 
انتخابات را در این حســاب واریز می کنم. در واقع وزیر کشور هم به اصل قانون 

اشاره کردند و گفتند قانون اشکال دارد.
این نماینده ســابق مجلس در پاسخ به این سوال که می توان گفت تعجیلی 
در تصویب این قانون از ســوی مجلس صورت گرفته اســت؛ خاطر نشان کرد: 
معتقدم با این قانون جدید، نه  تنها برای وزارت کشور مشکل پیش خواهد آمد بلکه 
شورای نگهبان هم با مشکل مواجه خواهد شد. الان در این قانون، شورای نگهبان 
باید بگوید فلانی صلاحیت دارد یا ندارد. در قدیم می گفت شــرایط ایشان احراز 
نشد. احرازنشدن یک بار دارد، ردصلاحیت بار دیگری دارد. وی افزود: نمی دانم 
واقعا شــورای نگهبان الان می خواهد در این رابطه چه کاری انجام دهد. آن قانون 
می گوید وقتی کاندیدایی صلاحیت ندارد، باید به شــخص بگویید چرا، بگویید 
شما اینجا فلان کار را انجام دادی یا آنجا آن کار خلاف را انجام دادی. معتقدم خود 
دوستان عزیز شورای نگهبان ما با این قانون به مشکل برخواهند خورد.این چهره 
اصولگرا گفت: قانون جدید انتخابات، قانونِ ضعیفی اســت، یک قانونِ عجله ای 
اســت. تازه شانس آوردیم این بحث تناسبی شدن حذف شد، والا وزارت کشور 
چطور می خواســت آن را عملیاتی کند. بنابراین من اشکال را به مجلس می گیرم. 
مجلس برای این دوره انتخابات آمد و یک کار عجله ای برای تزئین قانون انجام داد.

سرویس سیاسی -یک عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توسعه گفت: این کمیسیون از امروز دوشنبه به بررسی موارد ارجاعی لایحه برنامه 
هفتم می پردازد.محمدرضا دشتی اردکانی اظهار کرد: جلسات کمیسیون تلفیق برای 
بررسی موارد ارجاعی از صحن علنی از روز دوشنبه )۸ آبان( و در سه شیفت تشکیل 
می شود.به گفته وی، کمیسیون در بررسی موارد ارجاعی تنها ایرادات مطرح شده 
در صحن را برطرف می کند.نمایندگان مجلس شــورای اســلامی از سوم مهرماه 
بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه را در صحن مجلس آغاز کردند.تاکنون مجلس 
برای بررســی مواد لایحه برنامه هفتم، ۴۱ جلسه علنی تشکیل شده است. در این 
مدت ۱۱۸ ماده لایحه برنامه مورد رسیدگی قرار گرفت و برخی از این مواد جهت 
رسیدگی بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع شد؛ همچنین ۶ بند از ۲۳ بند الحاقی به 

کل لایحه نیز مورد بررسی قرار گرفت.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین:

به اصرار دوستان داوطلب 
انتخابات شدم

نماینده ادوار مجلس:

شانس آوردیم تناسبی شدن 
انتخابات حذف شد!

کمیسیون تلفیق لایحه برنامه از امروز 
دوشنبه موارد ارجاعی را بررسی می کند

کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری :

شوراینگهبانسختگیرینکندلیست۱۰۰نفرهانتخاباتیمیدهیم
سرویس سیاسی -  در فاصله ۴ ماه مانده 
به برگزاری دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، »مصطفی کواکبیان« دبیرکل 
حزب مردم ســالاری و نماینده ادوار مجلس 
در گفتگویــی نظر خود را دربــاره انتخابات 
امســال، فعالیت های انتخاباتی اصلاح طلبان، 
جناح بندی های سیاسی و عملکرد بهارستان 
نشــینان مطرح کرد. مشروح این مصاحبه در 

ادامه آمده است.
با مشــارکت  انتخابات  امیدوارم 

حداکثری شکل بگیرد 
فضای انتخاباتی کشور را چطور 

ارزیابی می کنید؟
فضــای انتخاباتی به نظر می رســد الان 
خیلــی گرم نیســت و باید جلوتــر برویم و 
شــاید اتفاقاتی بیافتد و فضا گرم تر شــود. در 
پیش ثبت نام ها گفتند ۴۶-۴۷ هزار نفر اســم 
نوشتند، ولی ثبت نام دائمی از نصف کمتر شد. 
بعضی نظرسنجی ها در تهران نشان می دهد اگر 
الان قرار باشد انتخابات برگزار شود، مشارکت 
زیر ۱۵ درصد است. در شهرستان ها فضا بهتر 
است و میزان مشارکت تا ۵۰ درصد می رسد. 
امیدوارم انتخابات با مشارکت حداکثری شکل 
بگیرد و معتقدم هرچه مشــارکت بالاتر باشد، 

قطعا برای تثبیت پایه های نظام بهتر است.
در انتخابات مجلس دوازدهم ثبت 

نام نکردم
فعالیت هــای  آخریــن  دربــاره 
انتخاباتی حزب مردم سالاری توضیح 

دهید؟ 
مصطفی کواکبیان: ما در شورای مرکزی 
حــزب مردم ســالاری تصویــب کردیم که 
اعضای حــزب و آن هایی که زمینه رای آوری 
را دارند بروند و ثبت نام کنند؛ ما منعی برایشان 
قائل نشدیم؛ خود من به دلایلی ثبت نام نکردم، 
ولی کسانی که در شهرستان ها هستند را تشویق 
کردیم به شــرط عبور از فیلتر شورای نگهبان 

ثبت نام داشته باشند.
شــورای نگهبــان تهــران را نمیگویم، 
ولی هیات های نظارت اســتانی و شهرستانی 
دیدگاهایشــان خیلــی ســلیقه ای اســت؛ 
طــرف می خواهد پســرعمویش بیاید، ولی 
پسرخاله اش نیاید بنابراین یک جور هایی برای 
پســرخاله کار می کنند! در تهران نمیتوان تمام 
سختگیری ها را به ۱۲ نفر نسبت داد؛ پرونده ها 
باید در شهرســتان ها آماده و به استان و سپس 
از اســتان به تهران ارسال شوند. مصوبه ای که 
در حزب مرم سالاری مهم است؛ اولین مسئله 
این است که ببینیم افراد چقدر از فیلتر شورای 
نگهبان عبور کنند؛ موضوع دوم این اســت که 
آن ها بالای ۵۰ درصد رای آوری داشــته باشند 
می بینید یکی هســت بر فرض اینکه شورای 
نگهبان شرایطش را پذیرفته، ولی رای نمی آورد 
و چه فایده ای دارد! موضوع سوم اینکه اگر فرد 
ثبت نام کننده عضو رسمی حزب مرم سالاری 
نیســت یک اصلاح طلب شناخته شده باشد 
که هم از فیلتر شــورای نگهبان عبور کند و هم 
بالای ۵۰ درصد رای آوری داشــته باشد. چند 
شرط اساسی برای حمایت از ثبت نام کنندگان 
گذاشتیم، حالا اگر اعضای ما از طرف شورای 
نگهبان پذیرفته نشوند، دیگر کاری نمی توانیم 

انجام دهیم.
آقای شورای نگهبان، باید برویم از 

اصولگرا ها کاندید قرض بگیریم!
در اواخر مجلس دهم گفتم آقای شورای 
نگهبان در سراســر کشور و غیر از تهران فقط 
۳۰ نفر داریم که می توانیم در لیست انتخاباتی 
بگذاریم؛ اگر تهران را هم حســاب می کردیم 
می توانستیم بگوییم ۵۰- ۶۰ نفر؛ با این وضعیت 
باید برویم از اصولگرا ها کاندیدا قرض بگیریم 
که بیایید داخل لیســت قرار بگیرید! اگر قرار 
باشــد همان رویه برای مجلس دوازدهم هم 
باشد همان وضعیت هم پیش می آید و دست 
ما کوتاه اســت و خرما در نخیل است و کاری 
نمی توانیم انجام دهیم، ولی اگر شورای نگهبان 
سخت گیری در شهرستان ها و استان ها نداشته 

باشد امید است بتوانیم لیستی را تنظیم کنیم.

۳۰ نفر از اعضای حزب در کل کشــور 
ثبــت نامی داریم و بســتگی دارد چقدر مورد 
تایید واقع شــوند. ۳۵ نفر هــم از نمایندگان 
اصلاح طلب مجلس دهم در کل کشــور پیش 
ثبت نام کردند. از ثبــت نام دائمی خبر ندارم 
و ســایر اصلاح طلب های شــناخته شده غیر 
مجلــس دهمی و غیــر از اعضای حزب هم 
شاید ۲۰-۳۰ نفر آمار داریم ثبت نام کرده اند.

 میخواهــم بگویم اگر شــورای نگهبان 
خــوب عمل کند و برای افزایش مشــارکت 
حداکثری تلاش کند شــاید یک لیست ۱۰۰ 
نفره در کل کشور از اعضای حزب، نمایندگان 
اصلاح طلب مجلس دهم و فعالان سیاســی 
اصلاح طلب شــناخته شــده داشــته باشیم، 
ولی فعلا زود اســت که بگوییم؛ نه بررســی 
صلاحیت ها صورت گرفته و نه ما بررســی از 
افراد داریم و ببینم چقدر رای آوری دارند؛ اگر 

شرایط فراهم شود لیست انتخاباتی می دهیم.
در روزنامه می نویســیم مجلس 
حداقلی برخی از افراد ناراحت می شوند
عملکرد مجلــس یازدهم را چطور 

دیدید؟
در هر دوره از مجلس ها نســبت به ادوار 
قبل مجالس ضعیف تری را شاهد بودیم. برای 
مثال قطعا مجلس دهم از مجلس نهم ضعیف تر 
بــود. اما مجلس یازدهم بســیار ضعیف بود. 
مشــارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم 
به شــدت کاهش یافته بود و اساسا طبق آمار 
رسمی صرفا چهل درصد از مردم شرکت کرده 
بودند این افرادی هم که انتخاب میشــوند ۱۵ 
درصد آرا را داشــته اند. طبق آمار ده میلیون و 
نهصــد هزار نفر مجموع آرای نمایندگان بوده 
اســت. در برخی از شهر ها نظیر کلان شهر ها 
نظیــر کرج فردی با ۲۷ هــزار رای به مجلس 
آمده است؛ یعنی فقط دو درصد به او رای داده 
اند. این روز ها ما در روزنامه مینویسیم مجلس 
حداقلی برخی از افراد ناراحت میشوند؛ حتی 
یک بار هم از دستگاه قضایی زیر کلمه حداقلی 
خط کشــیده بودند و ما جواب دادیم که بنای 
ما توهین به مجلس نیست بلکه میخواهیم که 

دیگر چنین رویدادی تکرار نشود.
ایــن هم که گفته میشــود کــه برخی از 
کشور ها با چهل درصد رای می آورند درست 
اســت، اما در این کشور ها نظام حزبی حاکم 
اســت؛ اما در کشور ما از همان روز اول مردم 
را به خون شــهدا قسم دادیم و گفتیم که میزان 
رای مردم اســت.واقعا تعبیر مجلس حداقلی 
توهین به مجلس نیست بلکه تلنگری به نظام 
محســوب میشود که باید درباره این وضعیت 
فکری شود. نمیدانم که مجلس دوازدهم از این 
مجلس بهتــر خواهد بود یا خیر.  این مجلس 
این اســت که بسیار غیر شــفاف عمل کرده 
اســت و برخلاف ادعا هایی که داشته اند اصلا 
شــفاف نبوده اند؛ برای مثال در طرح صیانت 
نمیتوانستند فیلتر و محدودیت فضا را یکباره 

تصویب کنند میخواستند که شفاف نباشد. 
از شــورای نگهبان بابت رد طرح 

حجاب و عفاف تشکر می کنیم
خوشبختانه شورای نگهبان طرح حجاب 
و عفاف را رد کرد و من باید در اینجا از شورای 
نگهبان تشــکر کنم که ایراداتی هم گرفته شد 
کاملا حقوقی بود و ایرادات سیاســی در این 
زمینــه اصلا مد نظر شــورای نگهبــان نبوده 
اســت. در حدود ۵ روز تمام این طرح را جمع 
کردند و اصل ۸۵ نیز بر آن اجرا شد که بگویند 
یــک هیاتی آن را اجرا کند. هیات هم بســیار 
جنگید تا این را تصویب کند و به ســرعت به 
شــورای نگهبان رفت. اینکه طرحی را ۸۵ ای 
)هشــتادو پنجی( می کنیم مفهومش این است 
که نمیخواهیم شــفاف باشــد و قرار است که 

جمع محدودتری درباره آن تصمیم بگیرند.
در طرح حجاب و عفاف موارد بسیاری 
بوده است که دوســتان ما در مجلس یازدهم 
هم رویشان نشد که در این باره صراحتا سخن 
بگویند. این طرح باید شفاف مطرح می شد تا 

مردم هم در جریان آن قرار بگیرند.
هیچکس پاســخگوی خودرو های 

شاسی بلند نبود
نکته سوم هم مسئله این است که برخی از 
اقدامات عجیبی در این مجلس صورت گرفته 
اســت برای مثال در بحث ماشین های شاسی 
بلند که مــا در ده مجلس قبل چنین چیزی را 
شــاهد نبودیم. برخی از این دوستان آذری در 
مجلس میگفتند که ما دیگر به هم یاشاســین 
هــم نمیگوییم، زیــرا کلمه »شاســی« دارد! 
هیچکس هم در این زمینه پاسخگو نبود. ما هم 
در مجلس حضور داشــتیم و اینگونه نبود که 
خودرو نگرفته باشیم از همان ابتدا شرایط ثبت 
نام خودرو به نمایندگان بیان میشــد تا هرکس 
که تمایل داشت ثبت نام کند؛ در حالی که این 
شاسی بلند ها رانت ویژه ای غیر از آن خودرو ها 

بوده است.
خیلــی از طرح هایی کــه مجلس مطرح 
میکند ما تعجب میکنیم که مگر میشــود یک 
نماینده این طرح را داده باشــد. به دلیل همین 
عملکرد مجلس همیــن نمایندگان نمیتوانند 
امیدوار باشــد که همان افراد چهار ســال قبل 

مجددا بهشان رای دهند.
دخالت در حوزه هــای انتخابیه و 

عزل و نصب ها اشتباه است
گفتــه می شــود اصــاح طلبان 
درصدد سیاه نمایی وضعیت کشورند 
و حکمرانی را زیر سوال می برند. نظر 

شما چیست؟
هرکس سیاه نمایی انجام دهد اقدام بدی 
را انجام داده و ما مخالف آن هســتیم. اما سیاه 
نمایی به این مفهوم اســت که شما حرف غیر 
مســتند بزنید. برای مثال یــک چیز کوچک 
را بــزرگ کنید. اما مــن معتقدم که اگر حرف 
مستندی زده شــود دیگر اسمش سیاه نمایی 
نیســت و تبیین واقعیت های جامعه اســت و 
افرادی که این ها را سیاه نمایی میدانند باید در 

افکار خود تجدید نظر کنند.
بله فردی که آمار غلط ارائه می کند ســیاه 
نمایی کرده اســت، اما به ندرت این اتفاق رخ 
میدهد. برخی از این نمایندگان عملکرد بسیار 
ضعیفی داشته اند. اصلا دخالت در حوزه های 
انتخابیه و عزل و نصب ها اشــتباه اســت. من 
زمانــی نماینده تهران بودم در ۲۲ منطقه که در 
هر منطقه ۴ جلســه مردمی داشتیم و استاندار 
و فرماندار هم حضور داشــتند.کتاب عملکرد 
مجلــس ده که حــدود ۵۰۰ صفحه بود برای 
برخــی تعجب آور بود که چــرا این اقدامات 
انجام شــده اســت. یک نمونه بیاورید که من 
به یکی از اســتانداران گفته باشم که اگر یکی 
از این مســئولان را نصب کنید تشکر میکنم. 
در کل دوران نمایندگی من کسی نمیتواند این 
را بگوید که من در عزل و نصب افراد دخالت 
داشــته باشم؛ در حالی که در این مجلس یکی 
از کار های اولیه شــان این است که ببینند باید 
چه کســی مسئول باشــد و به همین دلیل هم 
بخش نامه صادر شده است برای معاون سیاسی 
وزیر کشــور که عزل شبانه اش برای خودش 
هم بسیار سنگین تمام شد. امیدوارم که در دوره 
بعدی اگر همین افراد قرار اســت رای بیاورند 

عملکرد بهتری از خود نشان دهند.
هرگز افــرادی که در دولت یازدهم 
حضــور داشــتند را اصــاح طلــب 

نمیدانستیم
به موضوع انتخابــات بازگردیم؛ 
به طــور کلی چهره شــاخص جریان 
اصاحــات کــه در این دوره شــرکت 
کرده چه کسی اســت؛ آیا ائتاف های 

انتخاباتی صورت می گیرد؟
جریان اصلاحــات را نبایــد با جریان 
اعتدال یکی دانســت. ما هرگز افرادی که در 
دولت یازدهم حضور داشتند را اصلاح طلب 
نمیدانســتیم؛ نهایتا افراد معتدل بودند که در 
دولت و مجلس حضور داشتند. یکی از دلایلی 
هم که من با آقای لاریجانی اختلاف نظر داشتم 
همین بود. حالا شما بگویید مستقلین ولایی. 
البته مســتقلین ولایی از نظر من بسیار عاقل تر 
از افراد جبهه پایداری هســتند. اما واقعیت هم 
این است که این دوستان مستقلین برنامه های 

خوبی برای انتخابــات دارند ما این ها را جدا 
میدانیم که برنامه های خود را دارند. برای مثال 
آقای نوبخت هم در انتخابات اســم نوشــته؛ 
حــزب دارد و قرار اســت در انتخابات فعال 

باشد.
هیچ یک از اصاح طلبان از تحریم 

انتخابات سخنی به میان نیاورده اند
ما موضــوع اصلی مان اصــلاح طلبان 
هستند که با اعتدلیون متفاوتند و تقریبا اکثریت 
قاطع اصلاح طلبان اعلام کردند که قرار نیست 
لیستی ارائه شود. البته هیچیک از اصلاح طلبان 
از تحریم انتخابات ســخنی بــه میان نیاورده 
است، ولی معتقدند که نباید لیست ارائه شود، 
زیرا ابتدا باید زیر ساخت های لازم فراهم شود 
تا میزان رضایت مردم افزایش یابد و ســپس 
لیســت ارائه کنیم. با این حال تعدادی از افراد 
جریان اصلاحات هم هستند که معتقدند باید 
در انتخابات شرکت کرد که یکی از این احزاب 
همین حزب ما یعنی مردم ســالاری است. اما 
مــا برای حضور در انتخابات چند »اگر« داریم 
که اگر محقق شود وارد میشویم. برخی دیگر، 
اما اصلا »اگر« در کارشــان نیســت و از همان 
ابتدا میگویند که به وضعیت خوشــبین نبوده 
و در انتخابــات شــرکت نخواهند کرد. خانه 
کارگــر، ندای ایرانیان، کارگزاران، اعتماد ملی 
هم جز احزابی هســتند که این اگر ها را دارند. 
در مجمــوع در جبهه اصلاحــات غالبا بنای 
مشارکت فعال در انتخابات ندارند. دیگر وقت 
گذشــته اســت، ولی این مجلس واقعا کاری 
کرد که سر ســوزن امید برای حضور جریان 

اصلاحات را در مجلس سد کرده است.
همیــن طرح انتخابات یکــی از بدترین 
مصوبات مجلس یازدهم بوده اســت. جالب 
اســت بدانیــد که در حدود ۵ یــا ۶ مرداد ماه 
نمایندگان یکباره از عوالم غیبی بهشان اطلاع 
رسید که موضوع پیش ثبت نام در انتخابات را 
مطرح کنند؛ اگر هم کسی ننوشت دیگر امکان 
شرکت ندارد. ما همان زمان اعتراض کردیم و 
اعلام کردیم که اگر واقعا به دنبال مشــارکت 
حداکثری هستند تبصره ای به این مصوبه وارد 
کنند که افرادی که پیش ثبت نام هم نداشــتند 

امکان حضور دارند.
تنگنا های معیشتی مردم را باید از 

بین ببریم
درباره فرصتهای پیش رو مجلس 

دوازدهم و دولت توضیح دهید
بازهم ما چند مــاه زمان داریم و معتقدم 
که تمــام فرصت هــای افزایش مشــارکت 
را ایــن مجلس از بین برد و ایــن را به عنوان 
یک کارشــناس علوم سیاسی این را میگویم. 
برخی ها این کاهش مشارکت در دهنشان مزه 
کرده است و با خود میگویند زمانی که ما هستیم 
چرا باید افراد دیگر نیز شرکت کنند. با اینحال 
معتقدم که اگر ما ســه اقدام جدی را در دستور 
کار قرار دهیم میزان مشارکت بالاخواهد رفت؛ 
اول اینکه تنگنا های معیشــتی مردم را از بین 

ببریم، زیرا مردم از نظر معیشــت به شــدت 
مشــکل دارند. با اینکه من نماینده نیستم، اما 
روزی نیســت که مردم بابت مشکلاتشان به 
سمت ما نیایند باید برای این فکری کرد. حرف 
من این نیست که برای مردم بسته معیشتی تهیه 
کنیم بلکه طبقه عمومی جامعه باید احســاس 
کنم در وضعیت اقتصادیش گشایش اقتصادی 

ایجاد شده است.
معتقــدم که این گشــایش اقتصادی در 
سیاست خارجی ریشه دارد. ما از زبان مسئولان 
مدام میشــنویم که مسائل معیشتی مردم را به 
سیاست خارجی گره نمیزنیم درحالی که این 
دو موضوع به هم گره خورده است. برای مثال 
در این یکســال اخیــر ارزش پول ملی چقدر 
کاهش یافته اســت، به میــزان اینکه ما بتوانیم 
مســائل بین المللی خود را بهبود بدهیم قطعا 
در مسائل ارزی کشور موثر خواهد بود. این ها 
باعث افزایش اعتماد عمومی خواهد شد که به 
مثابه این اعتماد عمومی مشارکت نیز افزایش 

خواهدداشت.
 دولت و مجلس باید دست در دست 
هم بگذارند تــا اعتماد عمومی افزایش 

یابد 
این روز ها وقتی حــرف از انتخابات به 
میان می آید خیلی ها میخواهند با چاقو شــکم 
مارا پاره کنند! زیرا به نان شب محتاج هستند. 
بسیاری از مردم هم اصلا خبر ندارند که امسال 
قرار اســت انتخابات برگزار شود چه برسد به 
اینکه بخواهند درباره آرایش سیاسی صحبت 
کنند.. این چند ماه هم دولت و هم مجلس باید 
دست در دست هم بگذارند تا اعتماد عمومی 
افزایش یابد و در سیاست خارجی تنش زدایی 
جدی تری ایجاد شــود تا معیشت مردم بهتر 
شــود و دلخوشی بیشــتری برای حضور در 

انتخابات داشته باشند.
روحانــی برای مجلــس ثبت نام 
نکرد/ دوســتان احمدی نژاد دست به 

کارند
انتخاباتــی آقای  از فعالیتهــای 

روحانی و احمدی نژاد خبر دارید؟
از روحانی خبری ندارم و شــنیدم برای 
مجلس ثبت نام نکرده و برای مجلس خبرگان 
احتمال دارد ثبت نام کند. دوستان و کسانی که 
با او ارتباط دارند مثل اعتدال و توســعه دنبال 
لیست انتخاباتی هستند.دوستان احمدی نژاد 
هم در مجلس هستند و برای آینده برنامه دارند 

و احتمالا بخواهند نقش ایفا کنند.
سخن پایانی؟

مسئولان احساس می کنند این صندلی و 
میز برای آن ها دائمی اســت. امروز اگر مهلتی 
دســت ما اســت باید نام نیــک از خود به جا 
بگذاریم. خیلی ها هدفشــان این است که میز 
و صندلی را نگه دارند و به خاطر یک دستمال 
قیصریه را آتش بزنند. به عنوان یک دوســت 
می گویم نکنند چرا که در آینده ضرر خواهند 

کرد.

دبیرکل حزب مردم سالاری درباره فضای سیاسی و انتخاباتی کشور صحبت کرد.

مسئولان احساس می کنند این صندلی و میز برای آن ها دائمی است. امروز اگر 
مهلتی دست ما است باید نام نیک از خود به جا بگذاریم. خیلی ها هدفشان این 
اســت که میز و صندلی را نگه دارند و به خاطر یک دســتمال قیصریه را آتش 
بزنند. به عنوان یک دوست می گویم نکنند چرا که در آینده ضرر خواهند کرد.
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